

أنماط الرعاية الوالدية السائدة لدى طلبة التدريب المهني وعلاقتها بالرضا عن الاختيار المهني

إعداد

محمد غالب العنانزة

إشراف

الدكتور مروان الصمادي

الملخص

هدفت الدراسة إلى التعرف على أنماط الرعاية الوالدية السائدة لدى طلبة التدريب المهني وعلاقتها بالرضا عن الاختيار المهني، تكون مجتمع الدراسة من طلبة التدريب المهني في معهد التدريب المهني عين الباشا ذكور حيث بلغ حجم مجتمع الدراسة (687) تم اختيار عينة الدراسة عن طريق العينة الطبقية العشوائية وبلغ حجم العينة (121) متدرجاً توزعوا على مستويين تدريبيين (الماهر، محدد المهارة). استخدم الباحث المنهج الوصفي الإرتباطي. تم تطوير وتطبيق مقياس لأنماط الرعاية الوالدية وبناء وتطبيق مقياس للرضا عن الاختيار المهني، حيث توصلت النتائج إلى وجود علاقة طردية بين النمط الديمقراطي والرضا عن الاختيار المهني وذلك يعني أنه كلما زادت ممارسة النمط الديمقراطي، قابلها ارتفاع درجة الرضا عن الاختيار المهني. وكذلك وجود علاقة ارتباطية عكسية بين النمط السلطوي والرضا عن الاختيار المهني، بمعنى أنه كلما زادت ممارسة النمط السلطوي، قابلها انخفاض درجة الرضا عن الاختيار المهني. وعدم وجود علاقة ارتباطية بين النمط المتساهل والرضا عن الاختيار المهني كما توصلت نتائج الدراسة أن جميع أنماط الرعاية الوالدية لدى طلبة التدريب المهني جاءت سائدة بدرجة (متوسطة). وقد جاء النمط

الديمقراطي في المرتبة الأولى بوسط حسابي (3.33) يليه النمط المتساهل بوسط حسابي (3.07) وأخيراً النمط السلطوي بوسط حسابي (2.93). وأظهرت النتائج عدم وجود فروق ذات دلالة إحصائية عند مستوى دلالة ($\alpha \leq 0,05$) بين المتوسطات الحسابية لاستجابات عينة الدراسة من طلبة التدريب المهني على مقياس أنماط الرعاية الوالدية وكذلك على مقياس الرضا المهني، تبعا لمتغير (المستوى المهني) حيث أن جميع مستويات الدلالة لجميع المجالات وللمقياسين ككل كانت أكبر من (0.05). وأوصت الدراسة إلى عمل دراسات وابحاث تتعلق بالرضا عن الاختيار المهني وعلاقته بمتغيرات أخرى مثل الرضا المهني والوضع الاقتصادي والمستوى المعيشي.

Patterns of Parenting Prevalent among Vocational Training Students and its Relationship to Satisfaction with Career Choice

Prepared by

Mohammad Ghaleb Al-Ananzeh

Supervised by

Dr. Marwan Al-Smadi

Abstract

The study aimed to identify the prevailing patterns of parental care among vocational training students and their relationship to satisfaction with occupational choice. The study population consisted of vocational training students at the Ain Al-Basha Vocational Training Institute, males. The size of the study population was (687). The study sample was selected by means of a stratified random sample. The sample size was (121) trainees, who were distributed on two training levels (skilled and skilled). The researcher used the descriptive correlative method. A measure of parental care patterns was developed and applied, and a measure of satisfaction with the occupational choice was built and applied. The results revealed a direct relationship between the democratic style and satisfaction with the occupational choice, which means that the more the practice of the democratic style, the higher the degree of satisfaction with the occupational choice. As well as the existence of an inverse correlation between the authoritarian style and satisfaction with the occupational choice, meaning that the more the practice of the authoritarian style, the lower the degree of satisfaction with the occupational choice. And the absence of a correlation

between the permissive pattern and satisfaction with the occupational choice. The results of the study also found that all types of parental care among vocational training students were prevalent at a (medium) degree. The democratic style came first with an arithmetic mean (3.33), followed by the permissive style with an arithmetic mean (3.07) and finally the authoritarian style with an arithmetic mean (2.93). The results showed that there were no statistically significant differences at the level of significance ($\alpha \leq 0.05$) between the arithmetic averages of the responses of the study sample of vocational training students on the scale of parenting care patterns as well as on the scale of occupational satisfaction, according to the variable (professional level) as all levels of significance. For all domains and for both scales as a whole, it was greater than (0.05). The study recommended conducting studies and research related to satisfaction with occupational choice and its relationship to other variables such as occupational satisfaction such as economic status and standard of living.